
Fond za Humanitarno Pravo

organizovao je Pri{tini 17. febru-
ara 2007. godine okrugli sto -
Etni~ke Manjine na Kosovu 2006,
povodom publikacije izve{taja o
stanju prava etni~kih manjina na
Kosovu 2006. godine.
Na ovom skupu, koji je podr`ao
Fondacija kralja Boduana iz
Belgije, govorili su  izvr{na direk-
torka FHP-a Nata{a Kandi},
zamenik premijera Kosova Lutfi
Haziri, ministar za povratak i
zajednice Branislav Grbi},
Ministrar pravde Jonuz Salihaj.
U svom izve{taju, FHP zaklju~uje
da je tokom 2006. godine
postignut zna~ajan napredak u
pogledu slobode kretanja svih
etni~kih zajednica, da su pripadni-
ci turske etni~ke zajednice,
Bo{njaci, A{kalije i Egip}ani gen-
eralno integrisani u kosovsko
dru{tvo, ali da nije do{lo do oset-
nijeg napretka u integrisanju Srba
i Roma. 
Ipak, prava manjina na Kosovu i
dalje se svakodnevno kr{e, a
kosovske institucije ve}inu ovih
slu~ajeva kr{enja prava dosad
nisu uspevale da rasvetle. Veliki
deo uzurpirane imovine jo{ uvek
nije vra}en. Iako je obnovljeno
mnogo uni{tenih ku}a pripadnika
manjinskih zajednica, vlasnici nisu
zadovoljni kvalitetom radova. a
sru{ene ku}e nisu obnovljene.
Nemogu}nost zapo{ljavanja je
problem za sve etni~ke zajednice,
a nov~ani iznos socijalne pomo}i
koju prima veliki broj stanovnika
Kosova vrlo je skroman. 
Izve{taj se odnosi na period  kada
su se u Be~u vodili pregovori
izme|u vlade Srbije i kosovskog
pregovara~kog tima o budu}em
statusu Kosova. U takvim okol-
nostima pra}enje po{tovanja ljud-
skih prava etni~kih zajednica

predstavlja aktivnost od najve}eg
zna~aja.
Tokom 2006. godine tim
istra`iva~a FHP - Kosovo prikupio
je 262 izjave pripadnika etni~kih
zajednica i predstavnika lokalne i
centralne vlasti na Kosovu o
polo`aju manjina na Kosovu.
Posebna pa`nja posve}ena je
povratnicima. Sa svim sagovornici-
ma FHP - Kosovo vodio je razgov-
or na temu bezbednosti i slobode
kretanja, o pristupu administrativn-
im institucijama i kori{}enju mater-
njeg jezika u komunikaciji sa insti-
tucijama na lokalnom i centralnom
nivou, o socijalnim pitanjima,
mogu}nostima zapo{ljavanja,
obrazovanja na jezicima manjina,
kori{}enja privatne svojine, u~e{}a
u politi~kom `ivotu, o
informisanosti, o mogu}nostima
za povratak i o tome kako pripad-
nici manjina vide pregovore o
budu}em statusu Kosova i prob-
lem decentralizacije. Cilj izve{taja
je da na dokumentovan na~in
pru`i svedo~anstvo o polo`aju
manjina na Kosovu tokom 2006.
godine, da uka`e na probleme i da
kosovskim institucijama i UNMIK-
u da preporuke kako bi se polo`aj
manjina popravio i kako bi se
omogu}ilo njihovo potpuno inte-
grisanje u kosovsko dru{tvo. 
Dobijeni podaci sa terena pokazu-
ju da je Srbi i deo Goranaca i dalje
u~e po programima vlade Srbije i
idu u {kole, paralelne obrazovne
institucije koje su pod
nadle`no{}u vlade Srbije. Vlada
Kosova jo{ ni{ta nije u~inila da bi
uklju~ila |ake Srbe u obrazovne
institucije Kosova. \aci Turci i
Bo{njaci su potpuno integrisani u
obrazovni sistem Kosova i u~e na
svojim jezicima, po planovima i
programima Turske (Turkey) i
Bosne i Hercegovine. Ni u
kosovskim {kolama ni u paralelnim
institucijama vlade Srbije nastava

nije organizovana na romskom
jeziku.  Sli~ne probleme kao Srbi
imaju i pripadnici onih etni~kih
zajednica koje su integrisane u
kosovsko dru{tvo, poput Turaka, i
to prvenstveno u pogledu obrazo-
vanja na turskom jeziku i
kori{}enja turskog jezika u komu-
nikaciji sa institucijama Kosova. U
nekim mestima ni Bo{njaci nisu u
mogu}nosti da poha|aju nastavu
na bosanskom, iako je Ustavnim
okvirom Kosova,  ~lanom 4.4, to
pravo svim zajednicama zagaran-
tovano. Zbog toga neki Bo{njaci
planiraju da napuste Kosovo, iako
nemaju problema u smislu
bezbednosti. 
Povratak raseljenih, naro~ito Srba i
Roma, A{kalija i Egip}ana koji se
nalaze u kampovima u severnoj
Mitrovici/Mitrovicë i
Plemetini/Plemetinë i dalje je na
niskom nivou. Glavni problem je
besperspektivnost, nemogu}nost
zapo{ljavanja i to {to sru{ene ku}e
nisu obnovljene, a uzurpirana
imovina nije vra}ena. [to se ti~e
samih Srba, iako je stepen bezbed-
nosti zna~ajno pove}an pa su Srbi
po~eli da se vra}aju u Klinu/Klinë
ili da mnogo slobodnije odlaze u
Istok/Istog, istra`iva~i FHP -

Kosovo zabele`ili su zna~ajan broj
incidenata, poput bomba{kih i
oru`anih napada, podmetanja
eksplozivnih naprava, kamenovan-
ja, fizi~kih i verbalnih napada,
naro~ito na povratnike, ~ak i ubist-
vo Dragana Popovi}a, povratnika
u Klinu/Klinë. 
Pitanje po{tovanja prava i polo`aja
etni~kih zajednica na Kosovu poli-
tizuje se i problemima manjinskih
zajednica se manipuli{e, {to je
naro~ito ~inila vlada Srbije u perio-
du pregovora o budu}em statusu
Kosova. Iz te perspektive potreb-
no je analizirati preporuku vlade
Srbije da se svi Srbi odreknu plata
koje primaju iz kosovskog
bud`eta, ako ve} primaju platu iz
Beograda. Time se uni{tava jedini
mehanizam kojim je vlada Kosova
poku{ala da integri{e Srbe u
kosovsko dru{tvo, {to zna~i da
vlada Srbije upravo ohrabruje Srbe
da se udaljavaju od kosovskog
dru{tva i institucija, a time se
spre~ava i njihova minimalna inte-
gracija.
Kompletan izve{taj FHP-a o man-
jina na Kosovu za 2006. godinu
mozete da pogledate na
www.hlc.org.yu.
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Podr{ka Savetu UN
Fond za humanitarno pravo
u~estvovao je 26. januara 2007.
godine na tele-konferenciji
posve}enu radu Saveta UN za ljud-
ska prava, u organizaciji The
International Service for Human
Rights, The Democracy Coalition
Project and The Open Society
Institute.
Predstavnici FHP-a su preporu~ili
u~esnicima tele-konferencije da
zajedni~ki predlo`e da Savet za
ljudska prava aktivno pomogne
postkonflkitnim dru{tvima u uklan-
janju prepreka i ograni~enja u
uspostavljanju tranzicione pravde.
Savet UN za ljudska prava, formi-
ran je u maju 2006. godine, a
izvr{na direktorka Fonda za human-
itarno pravo Nata{a Kandi} je bila
pozvana da govori na osnivanju tog
Saveta

Prvi dokumentarni 
film FHP-a

U produkciji Fonda za humanitarno
pravo zavr{en je prvi dokumentarni
film [korpioni - Spomenar..
Film govori o istoimenoj specijalnoj
jedinici Ministarstva unutra{njih
poslova Srbije koja je u~estvovala u
oru`anim sukobima na teritoriji
biv{e, a snimljen je na osnovu
materijala koje su napravili pripad-
nici [korpiona, intervjua koji su
~lanovi ove jedinice dali
istra`iva~ima FHP-a, kao i od ve}
postoje}eg materijala o [korpioni-
ma.
Reditelj filma je Lazar Stojanovi}, a
premijera filma koji traje ne{to vi{e
od 50 minuta, bi}e odr`ana po{to
Ve}e za ratne zlo~ine okru`nog
suda u Beogradu uskoro bude
donelo presudu optu`enim pripad-
nicima specijalne jedinice [korpi-
oni, me|u kojima je komandant
ove jedinice Slobodan Medi}.

Svetski forum 
Oko 60.000 u~esnika okupilo se u
periodu od 20. do 25. januara na
Svetskom dru{tvenom forumu u
glavnom gradu Kenije, Najrobiju,
me|u kojima je bio i predstavnik
Fonda za humanitarno pravo. 
Prvi Svetski dru{tveni forum organi-
zovan je 2001. godine u Brazilu,
kao alternativa Svetskom ekonom-
skom forumu u Davosu u [vaj-
carskoj, na kojem se svake godine
okupljaju svetski lideri. S
FHP, uz podr{ku Francuskog
katoli~kog komiteta za razvoj
(CCFD) je odr`ao prezentaciju na
temu neka`njivosti i uloge istori-
jskog pam}enja u postkonfliktnim
dru{tvima. 

Zaklju~ci me|unarodne konferencije Utvr|ivanje istine oUtvr|ivanje istine o
ratnim zlo~inima i sukobima, drugog regionalnog ratnim zlo~inima i sukobima, drugog regionalnog 

foruma o tranzicijskoj pravdi foruma o tranzicijskoj pravdi 
U Zagrebu je 8. i 9.

velja~e 2007. godine, u
organizaciji Documente
(Hrvatska), Fonda za
humanitarno pravo
(Srbija i Kosovo) i
Istra`iva~ko-dokumenta-
cionog centra (BiH)
odr`an Drugi regionalni
forum pod nazivom:
Utvr|ivanje istine o rat-
nim zlo~inima i sukobi-
ma. U raspravi i
konzultacijama o meha-
nizmima i procedurama
za utvr|ivanje i kazivanje
istine sudjelovalo je oko
300 predstavnika i pred-
stavnica udruga `rtava,
veterana, izbjeglica, orga-
nizacija za ljudska prava,
`enskih grupa i inicijativa
mladih. Uz predstavnike i
predstavnice Me|unaro-
dnog kaznenog suda za
biv{u Jugoslaviju, sudova
te Dr`avnog odvjetni{tva
Hrvatske, tu`iteljstava
Srbije i Bosne i
Hercegovine, diplo-
matskog kora, OESS-a,
UNDP-a i Me|unaro-
dnog centra za tranzici-
jsku pravdu, sudjelovali
su jo{ i umjetnici, povjes-
ni~ari, novinari i parla-
mentarci. Cilj regionalnih
foruma je pokretanje
debate i konzultacija o
mehanizmima i procedu-
rama za utvr|ivanje i
kazivanje istine unutar
civilnog dru{tva i potican-
je nacionalnih vlada i par-
lamenata da sudjeluju u
{irokoj raspravi o tome
kako odgovoriti na te{ko
naslje|e pro{losti,
omogu}iti pravdu za
`rtve i sprije~iti ponavljan-
je zlo~ina.  
Po~etak konferencije
obilje`io je prosvjed oko
150 ~lanova udruga
`rtava iz Republike
Hrvatske, koji su nosili
transparente sa imenima
gradova Vukovara,
Petrinje, [kabrnje i drugih
mjesta gdje su po~injeni
ratni zlo~ini nad
Hrvatima, kao i transpar-
ente protiv tu`iteljice
Ha{kog tribunala,  Carle
del Ponte. Neki pred-
stavnici udruga, koji su
bili pozvani na
Konferenciju, istovre-
meno su sudjelovali na
prosvjedu i s transparenti-
ma su u{li u dvoranu te

od po~etka sudjelovali u
radu Konferencije. U svo-
jim javnim nastupima izni-
jeli su neslaganje sa
nazivom Konferencije,
iznose}i stav da nitko
nema ve}e pravo na
istinu od `rtava.
Organizatori su preuzeli
odgovornost oko nespo-
razuma vezanog uz naziv
Konferencije i istaknuli
kako je svrha
Konferencije rasprava o

inicijativama za utvr|ivan-
je istine te instrumentima
i procedurama za kazi-
vanje istine me|u svim
zainteresiranim akterima.
Zaklju~ci Drugog region-
alnog foruma:
1. P o s t o j i
dru{tvena potreba za raz-
govorom i kriti~kim
preispitivanjem vlastite
odgovornosti za te{ko
naslje|e pro{losti kao i za
dokumentiranje svih
slu~aja stradanja i
po~injene nepravde
prema svim `rtvama bez
obzira na njihovu etni~ku,
politi~ku i socijalnu pri-
padnost.
2. R e g i o n a l n e
partnerske organizacije,
Documenta, Fond za
humanitarno pravo i
Istra`iva~ko-dokumenta-
cioni centar nastaviti }e
organizirati javne
rasprave i konzultacije u
okviru civilnog dru{tva,
kako bi energi~nije  poti-
cali vlade i parlamente u
regiji na sudjelovanje u
raspravi o procedurama i
modelu utvr|ivanja i kazi-
vanja istine te osigurali
po{tivanje dostojanstva

`rtava i stvaranja kulture
odgovornosti.
3. Neophodnost
regionalnog pristupa u
utvr|ivanju i kazivanju
istine u praksi se potvrdila
kroz uspostavljenu surad-
nju u regiji, izme|u
tu`iteljstava, sudova,
organizacija za ljudska
prava i udruga `rtava, {to
je doprinijelo da se u
su|enjima za ratne
zlo~ine ~uje glas `rtava.

4. Umjetnici su
nedvosmisleno iskazali
spremnost za suprotstavl-
janje poricanju, la`ima,
pre{u}ivanjima i
poku{ajima preoblikovan-
ja ~injenica o pro{losti
putem svojih djela.
5. R e g i o n a l n e
partnerske organizacije
}e poticati suradnju vla-
dinih institucija, udruga
`rtava, organizacija za
ljudska prava te
znanstvenih institucija u
zagovaranju rasprave i
konzultacija o meha-
nizmima za utvr|ivanje i
kazivanje istine o
pro{losti.
6. R e g i o n a l n e
partnerske organizacije
organizirati }e forume o
tranzicijskoj pravdi na
Kosovu, u Crnoj Gori, uz
uklju~ivanje organizacija
civilnog dru{tva iz
Makedonije i Slovenije.
Najkasnije po~etkom
2008. objedinjavanjem
rasprava sa foruma i
konzultacija sa udrugama
`rtava i drugim grupama i
organizacijama unutar
civilnog i politi~kog
dru{tva, bolje }e se vidjeti

{to su sudionici iskazali
tijekom rasprava i
konzultacija te }e se iden-
tificirati potrebe
udru`enja `rtava i drugih
dru{tvenih grupa u odno-
su na nepravde po~injene
u pro{losti, kao i potreba
za istinom i pravdom. 
7. Vrlo va`nu
ulogu u procesu
utvr|ivanja i kazivanja
istine ima arhiva
Me|unarodnog kaz-

nenog suda za biv{u
Jugoslaviju, koja mora biti
dostupna svima u regiji i
sa~uvana za budu}e gen-
eracije.
8. Svi sudionici
konferencije su se slo`ili
da je poimeni~ni popis
`rtava potreban zbog
stvaranja povjesnog
sje}anja i spre~avanja
poku{aja preoblikovanja
pro{losti.
9. R e g i o n a l n e
partnerske organizacije
krajem svibnja 2007.
organizirati }e slijede}i
forum u Beogradu. U
me|uvremenu }e biti
organizirane konzultacije
sa udrugama `rtava, vet-
erana i drugim marginal-
iziranim grupama, kao {to
su `ene, izbjeglice i
mladi, ali i profesionalnim
grupama te ekspertima za
tranzicijsku pravdu.
10. Transkripti kon-
ferencije u cijelosti }e biti
objavljeni na web strani-
cama organizatora.
(www.documenta .hr ;
w w w . h l c . o r g . y u ;
www.idc.org.ba ).

Drugi regionalni forum u ZagrebuDrugi regionalni forum u Zagrebu



Intervju Nata{e Kandi}, izvr{ne direktorke Fonda za humanitarno pravo listu Danas 30. januara 2007.godine

Naredbe za ubijanje, paljenje ku}a Naredbe za ubijanje, paljenje ku}a 
i proterivanje Albanacai proterivanje Albanaca

Kako se niko u Srbiji nije zapitao

zbog ~ega nema zarobljenika i
kakve su to Vojska i policija kad
nema zarobljenih? Klju~na
zapovest u operacijama Vojske i
policije na Kosovu bila je: Nema
zarobljenika! kaže za  Danas
Nata{a Kandi}, izvr{ni direktor
Fonda za humanitarno pravo.
Povodom poziva specijalnog
tu`ioca za ratne zlo~ine Vladimira
Vuk~evi}a u intervjuu objavl-
jenom u Danasu 20. januara da
dostavi dokaze o zlo~inima,
Nata{a Kandi} je listu Danas
ustupila fotografije egzekucije pri-
padnika Oslobodila~ke vojske
Kosova, ranjenih u okolini
Prizrena; njih su ubili pripadnici
37. odreda Posebnih jedinica poli-
cije ~iji je komandant optu`en i za
svirepo ubistvo 48 civila na
Ra{tanskom putu i u piceriji
Kalabrija marta 1999. godine.
Na fotografijama su pre i tokom
egzekucije snimljeni Ismail Ga{i iz
Velike Kru{e i Kurti{ Hasani iz
Randobrave, sela koje je u
neposrednoj blizini mesta likvi-
dacije. Prepoznati su kada je
pri{tinska televizija Koha vi`n
objavila fotografije, a svedok
zlo~ina - njegov identitet Fond za
humanitarno pravo ne otkriva -
rekao je da je pre ubistva ~uo
re~enicu: "Vodimo ih na
sun~anje".
Re~ "sun~anje" u vokabularu 37.
odreda zna~i egzekuciju,
obja{njava u intervjuu Danasu
Nata{a Kandi}, izvr{ni direktor
Fonda za humanitarno pravo.
Ona ka`e i da je u razgovoru sa
svedocima saznala i za druge re~i
koje ~ine kod 37. odreda: "{ibica"
- naredba za spaljivanje sela i
"gumica" - za proterivanje svih
ljudi iz nekog mesta.
Izuzimaju}i Suvu Reku, u svim
ostalim slu~ajevima koplja se
slome na neposrednim izvr{ioci-
ma. Kada je re~ o ubistvu bra}e
Biti}i potpuno je jasno da je
naredba da se oni ubiju do{la iz
Beograda. U Petrovom Selu, gde
su ubijeni, sedi{te je Posebnih
jedinica policije, komandant je
Obrad Stevanovi}. Pripadnici
Posebnih jedinica policije pomin-
ju se i u optu`nici za zlo~in u

Suvoj Reci, biv{i komandant 37.
odreda je Radoslav Mitrovi}.
Postavlja se pitanje kako me|u
optu`enima nema Obrada
Stevanovi}a, na~elnika [taba MUP
Srbije za Kosovo, nema Sretena
Luki}a (bez obzira na to {to je u
Hagu).
Ne mogu slu~ajno da se dogode
zlo~ini kakvi su oni u Suvoj Reci,
selu Meje, ubistvo i spaljivanje 68
civila u Vu~itrnu, ubistvo i spalji-
vanje vi{e od sto mu{karaca u
Velikoj Kru{i. To nisu bile borbe,
pa se neka zgrada slu~ajno zapali -
to je bilo plansko ubijanje, kao i
poku{aj da se uni{te tragovi
Tu dolazimo do zlo~ina~kog
kodeksa; mnogi zlo~inci i dalje
su u aktivnoj slu`bi?
Naravno, toliko je puta pomenuto
ime Gorana Radosavljevi}a -
Gurija koji je bio komandant
@andarmerije kada su ubijena
bra}a Biti}i? Toliko je puta proz-
van kao neko ko je dobio naredbu
od na~elnika Javne bezbednosti
da se zlo~in po~ini! Nikada nije
bilo ozbiljne istrage o tim navodi-
ma. Neki ljudi su potpuno
za{ti}eni i zato je strategija
optu`ivanja neposrednih izvr{ilaca
lo{a. Njih, naravno, treba ka`nja-
vati, ali ne treba {tititi one iz
komandnog lanca, bez ~ijih
nare|enja ne bi bilo zlo~ina.

U javnosti se stekao utisak da
Tu`ila{tvo Srbije za ratne zlo~ine
i Fond za humanitarno pravo
dobro sara|uju, o tome govore
posmatra~i su|enja i izve{ta~i.
Ali, Fond je objavio o{tru kritiku
rada Tu`ila{tva?
Fond poma`e Tu`ila{tvu svojom
dokumentacijom o `rtvama i
po~iniocima onda kada vidimo da
je problem da se do|e do porodi-
ca `rtava i svedoka zato {to smo
mi u boljoj poziciji. Jer, posle rata
ne mo`e se o~ekivati da `rtve
imaju poverenje u institucije
dr`ave koju smatraju odgovornom
za njihove patnje i nepravde koje
su im po~injene. Mi smo svuda
dobro primljeni, za nas nema
granica. S druge strane, postoji
ne{to {to je su{tina nevladine orga-
nizacije, da mora, tamo gde
poma`e, imati kriti~ki odnos. Mi
takav odnos prema Tu`ila{tvu za
ratne zlo~ine imamo kad god mis-
limo da su spori i da poku{avaju
da minimiziraju neke zlo~ine.

To "minimiziranje zlo~ina " je
te{ka optu`ba za dr`avnu institu-
ciju koja, slo`i}ete se, radi na
razotkrivanju zlo~inaca, odnos-
no po~inilaca?
- Naravno da radi. Tu`la{tvo je
formirala dr`ava da radi na
razotkrivanju, pa mora da se bavi
prikupljanjem dokaza i identi-
fikacijom po~inilaca, mora da

podi`e optu`nice. Svuda su, na
prostoru biv{e Jugoslavije, su|enja
po~ela pod pritiskom me|unaro-
dne zajednice. Svuda se sudi.
Su|enja u Srbiji su bolja, profe-
sionalnija. Na{ odnos prema
Tu`ila{tvu je konstruktivan, ali ne
mo`emo da }utimo u slu~ajevima
kada mislimo da Tu`ila{tvo postu-
pa kao deo izvr{ne vlasti.

Kada se to dogodilo, navedite,
molim Vas, neki slu~aj?
Kad razgovaram sa tu`iteljicom
Karlom del Ponte, ljudima iz
me|unarodnih organizacija,
ka`em da se sudije trude da
primene zakon, u ~emu imaju
pomo} Fonda kako bi se na
su|enjima ~uo glas `rtava. Ali,
ka`em i da Tu`ila{tvo pokazuje
stra{nu politi~ku obazrivost. Evo
primera: su|enje za zlo~in na
Ov~ari bilo je besprekorno; ~ak
se videlo da to Ve}e i predse-
davaju}i koriste validne dokaze iz
Haga. Pratili smo i videli kako
dolazi do toga, da do zlo~ina ne
dolazi odjednom, nego da posto-
je neke radnje pre ubijanja.
Raspravljalo se o okolnostima,
kontekstu doga|aja, tako da se
vidi uloga oficira koji su tada bili
na vrlo visokom polo`aju. A
su|eno je nekim izvr{iocima, pri-
padnicima Leve supoderice,
jedinice Srpske radikalne stranke.

Pripadnik PJP-a stoji nad ranjenim
~lanom OVK: Snimak FHP-a



Konferencija Konferencija ^elebi}i 1992: Van svake sumnje^elebi}i 1992: Van svake sumnje
Fond za humanitarno pravo, u saradnji sa Outreach kancelarijom Me|unarodnog suda za biv{u Jugoslaviju,  i uz finansijsku podr{ku Saveta Evrope,
organizuje konferenciju ^elebi}i 1992: Van svake sumnje u subotu, 24. februara 2007. godine, sa po~etkom u 9:00 sati u Sava Centru, u sali 2/0. 
Na otvaranju konferencije govori}e Silvija Panovi} \uri}, Savet Evrope, Nata{a Kandi}, izvr{na direktorka FHP-a, Denis Huber, {ef misije Saveta
Evrope u Srbiji, Ivana Duli} Markovi}, potpredsednica G17+, Hans Ola Urstad, {ef misije OEBS u Srbiji i Aleksandra Milenov, predstavnik Sekretarijata
MKSJ u Srbiji.U prepodnevnom delu konferencije koji je posve}en promociji sudske istine govori}e Bob Reid, zamenik glavnog istra`itelja MKSJ,
Helen Brady, vi{i zastupnik optu`be i Thomas Wayde Pittman, pravnik i saradnik Sudskog ve}a MKSJ, predstavi}e dokaze o zlo~inima po~injenim u
tom logoru na kojima se zasniva presuda.  Poslepodnevni deo konferencije posve}en je glasu `rtava u kojem }e biv{i logora{i da svedo~e o zlo~inima
koji su po~injeni u logoru ^elebi}i.
U ^elebi}ima, op{tina Konjic, sredinom maja 1992. godine snage bosanskih Muslimana i Hrvata formirale su logor u kojem su bili zarobljeni srpski
civili. Na su|enju pred Ha{kim tribunalom za zlo~ine po~injene u ovom logoru - ubistva, mu~enja, seksualna zlostavljanja, premla}ivanja i okrutno i
ne~ove~no pona{anje, Hazim Deli}, zamenik komandanta logora ^elebi}i osu|en je na 18 godina zatvora, Esad Land`o, stra`ar u ovom logoru, na
15 godina i Zdravko Muci}, komandant logora ^elebi}i na devet godina zatvora, dok je Zejnil Delali}, komandant Prve takti~ke grupe armije BiH
koja je bila nadle`na za logor ^elebi}i, oslobo|en optu`bi. 

Vidi se da je Tu`ila{tvo i{lo
logikom: optu`i}emo teritorijalce,
oni ionako nisu va`ni, to je paravo-
jna formacija, ali su oficiri izuzeti,
za{ti}eni.
Sada se vidi da, ipak, dolazi do
nekog sazrevanja; poslednja vest iz
Tu`ila{tva je da je, kada je Vrhovni
sud poni{tio presudu za Ov~aru,
saop{tilo da nije stavilo ta~ku na taj
predmet. To zna~i da }e biti jo{
optu`nica.

U slu~aju Podujevo, su|enju za
ubistvo albanskih civila u vreme
NATO intervencije, imamo samo
jednog osu|enog, pripadnika
dr`avne formacije [korpioni Sa{u
Cvjetana, iako je na su|enju
re~eno da je vi{e policajaca puca-
lo.
Kada je o [korpionima re~, na
su|enju za Podujevo saznalo se da
su bili i u Srebrenici, do{li smo do
kasete (ubistvo Bo{njaka u okolini
Trnova) i optu`eni su svi koji su
u~estvovali u zlo~inu, izuzev onog
ko je sve snimao i vrlo aktivno
u~estvovao podr`avaju}i one koji
pucaju. Ono {to ~udi je to kako se
kvalifikuje ta jedinica, najpre kao
obezbe|enje Naftne industrije
Krajine koja je stvorena na teritoriji
Hrvatske. Zatim se ta jedinica
pojavljuje kao deo Vukovarskog
korpusa, potom Vojske Republike
Srpske Krajine, da bi se u Bosni
na{li kao jedinica Vojske Republike
Krajine, pod kontrolom Vojske

Republike Srpske.
To je, zapravo, sprega organizo-

vanog kriminala i ratnih zlo~ina?
Da, a to je jako va`no za utvr|ivan-
je li~ne odgovornosti. Nama su
[korpioni predstavljeni kao krimi-
nalna grupa ludaka sa kojima
dr`ava nema ni{ta. Stra{no se pro-
tivim takvom prikazivanju tih jedini-
ca. Kada se pita bilo koji pripadnik
tih jedinica, kaza}e da je bio pri-
padnik formacije koju je formirala
dr`ava koja im je davala zadatke,
oru`je, novac, uniforme. Bili su pod
stalnom kontrolom najvi{ih
funkcionera MUP Srbije.
Neprihvatljivo je re}i da su to par-
avojne formacije. Za{to ih tu`ilac
kvalifikuje kao paravojne - zato {to
Tu`ila{tvo misli da treba da {titi
institucije koje je Milo{evi} koristio
u ~injenju zlo~ina.

Na osnovu ovoga {to ste sada
rekli, Vi pripisujete Tu`ila{tvu
ulogu pravobranila{tva, da preuzi-
ma ulogu ~uvara dr`avne kase.
Ovo pitanje je u vezi sa tu`bom
Bosne i Hercegovine protiv Srbije
za genocid?
Upravo tako, u slu~aju [korpiona
mislim da su oni kvalifikovani kao
paravojna formacija, iako je Ha{ko
tu`ila{tvo dostavilo ovda{njem
dokumenta iz kojih se vidi da su
[korpioni jedinica MUP Srbije.
Tu`ila{tvo je dobilo i dokumentaci-
ju iz koje se vidi da su brojni pri-
padnici MUP Srbije bili ranjeni na

trnovskom rati{tu i da su le~eni u
Fo~i i na Vojnomedicinskoj
akademiji u Beogradu. To su, pi{e u
tim dokumentima, [korpioni, Plava
brigada, Srpska dobrvolja~ka
garda, koje je stvarala Dr`avna
bezbednost Srbije. Slu`ile su za
vr{enje ratnih zlo~ina, ponekad za
prikupljanje para, recimo od proda-
je nafte. Slu`ili su se udarnim
polugama Milo{evi}evog sistema
kakva je Dr`avna bezbednost.

S druge strane, da parafraziramo
tu`ioca za ratne zlo~ine
Vuk~evi}a, on insistira na tome da
Tu`ila{tvo ne mo`e da radi na
osnovu "globalnih istina", ve} jedi-
no utvr|uju}i individualnu odgov-
ornost, za svakog izvr{ioca, svaki
zlo~in?
Naravno da su krivi~na su|enja -
su|enja pojedincima. Zlo~ini,
me|utim, pokazuju u kojim su
odnosima oni koji ih ~ine prema
institucijama. Nije ta~no kad na{i
politi~ari ka`u, kao nakon objavlji-
vanja kasete iz Trnova, da je to
"samo grupa kriminalaca". Oni
jesu i to, ali ih je neko okupio,
opremio, dao kamione, tenkove,
poslao ih na odre|eno mesto.
Moramo da prekinemo to da skri-
vamo, da poka`emo da je sve
takve grupe formirala
Milo{evi}eva vlast. I da je to bila
kriminalna dr`ava koja je koristila
kriminalce da bi ostvarila svoj cilj.
A cilj je bio stvaranje etni~kih teri-
torija putem zlo~ina. Ne treba da
sudimo institucijama, ali moramo
da dopustimo da se iznesu te
~injenice. Niko od zlo~inaca ne bi
izvr{io zlo~in da mu nije re~eno
"to je tvoj zadatak, odbrana naro-
da, na taj na~in se brani Srbija".

Tu`ila{tvo smatra da }e sada
imati ve}e kapacitete, jer }e mo}i
da formira svoj istra`iteljski tim?
To je dobro. Postoji slu`ba u sas-
tavu MUP i mislim da je pomagala
Tu`ila{tvu, pogotovu u slu~aju
Ov~ara. Kada je re~ o slu~ajevima
kakav je Suva Reka, vrlo je te{ko
o~ekivati od policije da preda
podatke koji su vezani za odgov-
ornost policajaca. Tamo ima profe-
sionalaca, ali oni nisu, kao ni u
Vojsci, ohrabreni da iznose
podatke i prijavljuju ovakva

krivi~na dela, nego su primorani da
}ute. Onda se ka`e da nije vreme
za lustraciju tih institucija, {to je
lo{e, jer u institucijama i dalje
glavnu re~ imaju oni kojima je
glavni cilj da {tite podatke o svojoj
odgovornosti. U policiji najve}u
mo} imaju oni koji su najmo}niji
bili i u vreme Milo{evi}a.

To zna~i da Tu`ila{tvo nije imalo
sve elemente da sa~ini valjanu
optu`nicu?
Ne mogu to da prihvatim, to zna~i
da nemamo dobro informisane
tu`ioce. Tek sada oni otkrivaju
zlo~ine, po njihovim licima vidim
da ne mogu da veruju da su se
takve stvari dogodile i da su ljudi
mogli da }ute i da okre}u glavu.
Ali, ne mogu da ih pravdam, mora-
ju da {to vi{e saznaju; postoji
gra|a kakvi su transkripti su|enja
Milo{evi}u u Hagu, mi smo sve to
pripremili, to je hiljade strana,
va`nih podataka, ~injenica,
dokaza. To treba ~itati i valjano se
pripremati za obavljanje
tu`ila~kog posla. Ne bih rekla da
Tu`ila{tvo nema na~ina da do|e
do dokaza - i sada su glavni dokazi
za Zvornik stigli iz Ha{kog tri-
bunala. Regionalna saradnja i na{a
pomo} tu`ila{tvima va`na je zbog
obezbe|ivanja svedoka. Jer, jedno
je dokumentacija, a drugo njihovo
u~e{}e u procesu. Oni imaju strah
od dolaska u Srbiju, ali sada znaju
da smo mi u Sudu, da imaju na{u
podr{ku.

Imali smo svedoke u slu~ajevima
Podujevo, Ov~ara i Sjeverin?
Mi smo ih doveli, ubedili koliko je
va`no da svedo~e i oni su i kasni-
je pratili su|enja. Zasluga sudija je
da su uspeli da uvere porodice
`rtava da ho}e - pravdu. Zato,
sada kad imamo obaranje presude
za Ov~aru, imamo reakciju porod-
ica koje ka`u da je to su|enje bilo
profesionalno i da su o~ekivali da
}e Tu`ila{tvo podi}i nove
optu`nice, a nikako da neki vi{i
sud poni{ti prvostepenu odluku.
Nema ve}eg priznanja, nego kad
sudijama tako ne{to ka`u `rtve.
Da niko ne vre|a dostojanstvo
`rtava i da po{tuje pravo
optu`enih.

Nove masovne grobnice?

Koje slu~ajeve jo{ o~ekujete, neki zlo~ini koje sadr`e ha{ke optu`nice
nisu ni na~eti?
Kod nas su iskopavanja masovnih grobnica zavr{ena; potpuno je jasno da su
1999. prevo`ena tela, ali to nisu tela svih ubijenih, nekima se gubi svaki trag.
Ima ozbiljnih indicija da su tela Albanaca spaljivana i u Obili}u i u Ma~kati-
ci, jednostavno, to pitanje mora se otvoriti. Pro{le nedelje je svedo~io sve-
dok K 89 u predmetu Milutinovi} i generali i govorio je da je vozio kamion
sa telima do Obili}a i da ga je tamo predao. Fond je do{ao do saznanja da
su tela Albanaca iz op{tine Prizren spaljivana u Ma~katici, ali policija je stopi-
rala svaku istragu i izno{enje podataka. @elim da verujem da se ne}e zavr{iti
na tome i da }e Tu`ila{tvo pokenuti postupak u vezi sa Ma~katicom.
Postoje, tako|e, podaci koje smo prikupili u vezi sa masovnim grobnicama
oko Ra{ke. Tu se ni{ta nije uradilo. Tako|e, postoje i podaci o jo{ nekim
masovnim grobnicama koje jo{ ne mogu da iznosim zbog za{tite svedoka. U
Batajnici su iz masovne grobnice iskopana tela 200 Albanaca iz sela Meja
koji su 27. aprila 1999. poslednji put vi|eni u grupi od 250 ljudi. Nije bilo
nikakve istrage, a to mora da bude procesuirano, pre svega zbog toga {to
smo godinama `iveli sa masovnim grobnicama.


